偏向句子语境中不同类型歧义词的歧义消解

于 泽1 韩玉昌1 任桂琴2

(1辽宁师范大学心理系,大连 116029) (2中国科学院心理研究所,北京 100101)

收稿日期 2006-12-16 修回日期 网络版发布日期:

摘要 采用眼动记录的方法,考察在偏向句子语境中,不同类型的词汇歧义消解的不同。结果发现,歧义词不同意义的相对频率影响了不同类型歧义词的加工。当语境支持歧义词的主要意义时,被试加工同形同音歧义词要快于同形异音歧义词;当语境支持歧义词的次要意义时,被试加工同形同音歧义词要慢于同形异音歧义词。无论语境支持歧义词的主要意义还是次要意义,被试都要为同形同音歧义词从语境中寻找更多的信息来通达词义。实验证明,在偏向语境中,同形同音歧义词与同形异音歧义词的歧义消解过程不同。

关键词 歧义消解,眼动,同形同音歧义词,同形异音歧义词。 歧义消解,眼动,同形同音歧义词,同形异音歧义词。

分类号 B842.1

AMBIGUITIES' RESOLUTION OF DIFFERENT KINDS LEXIC ALLY AMBIGUOUS WORDS IN BIASED CONTEXT

Yu Ze1, Han Yuchang1, Ren Guiqin2

(1 Department of Psychology, Liaoning Normal University, Dalian 116029; 2 Institute of Psychology, Chinese Academy of Science, Beijing 100101)

Abstract The present study was designed to investigate the difference of ambiguities' resolution processing of different kinds of lexically ambiguous words in the biased context. A self-paced, lin e-by-line, reading paradigm was used, in which participants read sentences by pressing a key eac h time they wanted a new one to appear. The result showed: The relative frequency of ambiguitie s'meaning influenced the processing of disambiguity information from different kinds of ambiguity. When the context biased to the dominant meaning, the processing of homographs same in phone present shorter latency than did the homographs different in phone. While the context biased to the subordinate meaning, the processing of homographs same in phone present longer latency than did the homo?鄄graphs different in phone. Regardardless the context biased to the dominant or s ubordinate meaning of ambigui?鄄ties, the participants must fixate for more information from the c ontext to get the disambiguity. The result suggest that homographs same in phone and homograph s different in phone had different process of the disambiguity in the tending context.

Key words <u>ambiguity resolution, eye movement, homographs same in phone, homographs differ ent in phone.</u>

DOI

扩展功能

本文信息

- ► Supporting info
- ▶ <u>PDF</u>(434KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶<u>文章反馈</u>
- ▶浏览反馈信息

相关信息

▶ 本刊中 包含"歧义消解,眼动,同形 同音歧义词,同形异音歧义词。"的 相关文章

▶本文作者相关文章

· 于泽 韩玉昌 任桂琴